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Vážení čtenáři, 
dostává se vám do rukou první letošní číslo Hlasu pravoslaví, ve kterém bych vám chtěl především popřát hodně 

zdraví, štěstí a síly do nastávajících měsíců a dnů a také vás seznámit s několika změnami, kterých váš časopis 
Hlas pravoslaví doznává. 

'a první změna, které j s te si zajisté všimli, se týká 
obálky. Zde j s m e se rozhodli nepatrně pozměnit 

. . grafiku - j j x d g y š í m s cílem odlišit jednotlivé rnč-
j ú k j L Další počin, keTcfěremu j s m e se odhodlali, se 
t ý k á l s t r a n y obálky. Zde chceme vám, našim čtená-
řům, postupně obrazem přibližovat ze jména méně 
známá historická místa spojená s__pravoslavím na 
území Čech. Moravy i S l o v e n s ^ V ě ř í m e T z F s n T á m 
naši novou rubriku „Místa hočfnTpaměti* také díky 
zajímavým t ipům n ě k t e r ý č E T v a š p o d a ň učinit po-
zoruhodnou a zajímavou. 

Bylo by samozře jmě chybou, pokud bychom rezig-
novali na ikonopis a ikony, které j sou důležitým pro-
jevem pravoslavné víry a zbožnosti . Proto bude 2. 
strana obálky patři t v roce 2011 kvalitní reprodukci 
ikony světce, světice anebo svátku daného měsíce. 

Dlouhodobě pociťujeme v Hlasu pravoslaví absenci 
výkladů jednotlivých částí Fisma svatého Nového zá-
kona a také přiblížení životopisů světců a světic Bo-
žích, kteří j sou pro nás dodnes inspirujícím vzorem 
a příkladem. Absenci těchto dvou témat se budeme 



EDITORIÁL 

snažit v roce 2011 napravit. 
Další oblastí, kterou pokládáme za velmi důležitou, 

j e část našeho časopisu obracející se k mladým a nej-
mladším členům církve a k těm, kdo učí náboženství. 
Zde hodláme Hlas pravoslaví rozšířit o pravidelnou 
rubriku ,Pro nejmladší čtenáře". 

Další rubrika, která by se měla na stránkách časo-
pisu objevit, bude nadepsána slovy .Církev a společ-
nost". 

Velkou a zásadní změnou však bude zmenšení roz-
sahu časopisu. Ten by měl v roce 2011 mít podstatně 
méně stran. To je diktováno jak ekonomickou stránkou 
(mnoho odběratelů za odběr časopisu navzdory našim 
opakovaným výzvám neplatí aneno platí pozdě), tak 
skutečností, že časopis o rozsahu 3 2 - 4 0 stran se jed-
noduše nedaří včas zaplnit dostatkem kvalitního tex-
tového a obrazového materiálu a dochází pak v jeho 
vydávání k notorickému zpožďování. Z těch-
to důvodů bylo na úrovni vydavatele, j ímž j e Úřad 
metropolitní rady v Praze, přijato rozhodnutí časopis 
zkrátit, avšak vydávat je j opravdu pravidelně a včas. 

Rubriky, na které j s te zvyklí a které máte rádi, hod-
láme samozřejmě zachovat, v důsledku zkrácení časo-
pisu se však některé z nich již nebudou objevovat 
v každém či ve většině čísel. 

Změn j e hodně a i nadále jsou pro Hlas pravoslaví 
nesmírně potřební obětaví přispěvatelé z vašich řad. 
Velmi by časopisu pomohlo, pokud by si někteří 
z otců duchovních - podobně jako metropolita Kryš-
tof a arcibiskup Simeon - vzali na starost nějakou ru-
briku a pravidelně do ní napsali svůj příspěvek. Stává 
se, že nám ješ tě i dnes často chybí kvalitní fotografie 
a zprávy o celé řadě pozitivních aktivit a setkání, 
které se v rámci církve konají anebo vznikají. Z tohoto 
důvodu by bylo dobré, pokud by se v každé farnosti 
vytvořil malý, třeba pouze dvoučlenný tým lidí, kteří 
by se o zasílání zpráv a fotografií ze života farnosti 
pravidelně starali. 

Jedná se samozřejmě pouze o návrh - prosbu ze 
strany odpovědného redaktora Hlasu pravoslaví. Otáz-
kou zůstává, zda je možné tento návrh s požehnáním 
našich biskupů a otců duchovních uskutečnit a pří-
padně časem uspořádat nějaký mediální seminář pro 
členy farností a otce duchovní, kteří se chtějí na pre-
zentaci svaté pravoslavné víry a života církve i nadále 
jakkoliv podílet. 

S přáním Boží přízně a prosbou o vaše modlitby za toto 
skromné dílo 

Mgr. Roman Juriga, odpovědný redaktor 
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LÉKAŘ 
Kristovo evangelium je zvláště určeno pro nemocné. Pro všechny, kteří se trápí na lůžku doma nebo v 
nemocnici, či zápasí s chorobami v ambulancích nebo u domácích lékařů. Kristus však oslovuje nejen 
nemocné, ale i ty, kteří se o nemocné starají. Je lékařem duše i těla. Všem věřícím dává zdraví, sílu, 
svěžest a radost. 

Od doby, kdy Ježíš Kristus léčil nemocné, do dneš-
ních dní se projevy nemocí n i jak nezměnily. 
Velmi však pokročila lékařská věda. Medicína 

je na nesrovnatelně vyšší úrovni, než byla dříve. Lé-
kaři dnes operují srdce, transplantují lidské orgány, 
zjištují pohlaví nenarozených dětí, atd. S t ím vším 
také vzniká vážná problematika tak zvané lékařské 
etiky. 

Ohromující pokrok lékařské vědy zásadně ovlivnil 
lidské myšlení. Člověk se začal bezděčně spoléhat na 
světské lékaře a léky. Věří, že mu j e n o m lékaři v ne-
moci pomohou a vrátí mu ztracené zdraví. Na pomoc 
Boží si vzpomene, až když se léčení nedaří a nepo-
máhaj í ani léčitelé. Ostatně na pomoc Boží a sílu 
modlitby odkazují i věřící lékaři. Neboť i nad lékař-
skou věaou bdí Bůh, Stvořitel nebe i země, všech věcí 
viditelných i neviditelných. 

Jaké má tedy Bůh místo v nemoci a v průběhu lé-
čení? Byl to on, jenž podle Bible dal lidem lékařskou 
vědu, acy osobně poznali, že j e milující a lidumilný. 
Bůh stvořil léky a žehná lékařům, aby léčili lidské 
bolesti. Svou láskou provází terapii nemocného, pro-
tože na světě není nic, co by se dělo bez j eho vůle. 
Stává se, že dnešní lékařská věda je v koncích. Lékaři 
se dostávají do situace, kdy nemohou dále nemoc-
nému pomoci. Dále může pomoci jen Bůh. 

Osobně j sem zažil takovou situaci, když j sem po 
operaci pately (koleno) dostal silný zánět do celé 
pravé nohy a hrozilo mi, že o ni přijdu. Bůh vyslyšel 
mé pokorné modlitby a prosby, zánět ustoupil. Mohl 

j sem opět chodit. Zdravý člověk si těžko představí, 
jaké to je ležet na lůžku a mít strach z amputace. 
Asi nikdy nepochopíme invalidu, který celý život 
kulhá a nikdy se nemůže rozběhnout a skočit přes 
kaluž, jako jiní zdraví lidé. Vzpomínám si na svoji ba-
bičku, vychovatelku nevidomých dětí, která stále 
mluvila, protože byla zvyklá slepým dětem všechno 
dopodrobna popsat. Ptal j s e m se j í jednou, zdali j sou 
nevidomé děti šťastné. Říkala s j istotou, že ano. Bůh 
j im j iným způsobem nahradil ztrátu zraku. Doufaly 
také, že někdy v budoucnu budou opět vidět. Neztrá-
cely naději. A když to nebude v tomto světě, tak ur-
čitě ve věčnosti . 

Když Ježíš Kristus hlásal na zemi svaté evange-
lium, vracel přitom zrak nevidomým, léčil ochrnuté 
či srážel horečku těžce nemocným. Nic pro něj nebylo 
nemožné. Jeho léčení vždv slavilo úspěch. Léčil veš-
kerou nemoc, j ak čteme v biblických knihách Nového 
zákona: „A kamkoli vcházel do vesnic, měst i dvorců, 
kladli nemocné na tržiště a prosili ho, aby se směli 
dotknout byť jen třásně j eho roucha. A kdo se ho do-
tkli, byli uzdraveni." (Mk 6, 56 ) 

Ježíš Kristus jako lékař léčil vždy s jedním důleži-
t ý m předpokladem, a t ím byla víra. Víra v jeho lásku 
a všemohoucnost. Také dnešních nemocných i těch, 
kterým medicína pomoci j iž nemůže, se Ježíš Kristus 
táže: „Můžeš-lil Všechno j e možné tomu, kdo věří." 
(Mk 9, 23 ) Nic j iného od nemocného nežádá - j enom 
živou viru. 

Pochopitelně to neznamená, abychom se začali 
v nemoci vyhýbat lékařům a je j ich doporučené tera-
pii. Poslouchejme je, neboť je j ich umění lékař Ježíš 
Kristus žehná. Nezapomínejme však, že on je pravým 
a všemohoucím lékařem. Modleme se v nemoci, mod-
leme se i za nemocné, naše blízké i všechny na světě 
a věřme v j eho pomoc. Modlitba nás přivede k Ježíši 
Kristu blíže, a jeho Božská pomoc se projeví v našich 
nemocech a slabostech. Stále platí věčná slova evan-
gelia: „..tvá víra tě zachránila." (Mt 9, 22; Mk 10, 52; 
L 7, 5 0 a L 8 , 4 8 ) metropolita Kryštof 



STARÝ ZÁKON 

KDYŽ BYL SAMUEL JEŠTĚ MALÝ 
Samuel byl ještě malý chlapec, když začal pod dohledem kněze Mho přisluhovat ve svatostánku. Byl 
přepásán malým lněným efodem, rouchem k bohoslužbě, a maminka mu každoročně ušila pláštěnku, 
kterou mu pravidelně přinášela, kdvž putovala s manželem z Rámy do Šila, aby obětovali Hospodinu. 
Élí měl z chlapce radost, protože jeno vlastní synové mu moc radosti nedělali. 

Byli to ničemníci, kteří svým chováním odvraceli lid 
od Hospodina. Z obětních darů, které lid přinášel, 
si drze brali, co jim nepatřilo, a tak zlehčovali 

v očích lidí samu bohoslužbu. Ještě dříve totiž, než bylo 
obětní zvíře obětováno a než byly vnitřnosti a tuk spá-
leny podle předpisu jakožto Hospodinův díl a zbytek do-
bytčete upečen k obětní hostině, z níž teprve dostávali 
část kněží, si Élíovi synové dali vyříznout část, na kterou 
měli zálusk, bez ohledu na to, že k samé oběti zůstal jen 
zbytek obětního zvířete. Élí byl v té době už velmi starý. 
Lidé si mu na jeho syny stěžovali, on je napomínal, aíe 
oni ho neposlouchali, a navíc, chovali se pohoršlivě i vůči 
ženám, které konaly ve stánku pomocné práce. Ale Élí 
syny nepotrestal, nechal to být. 

Bible vypráví, že k Élímu přišel muž Boží, posel od 
Hospodina, aby ho varoval. Připomněl mu, že to byl Hos-

Eodin, kdo rozhodl, aby Élí a jeho rod sloužili Bohu jako 
něží, mělo to tak zůstat nadále, ale protože místo po-

korné služby dochází k rouhání, Bůh Élího a jeho syny 
potrestá, oba jeho synové zahynou v tentýž den, také Élí 
bude potrestán za nedostatek vůle zjednat pořádek 
a v jeno rodu se nikdo nedočká stáří. Sám Élí se dočká 
soužení, jež postihne jeho rod. .Tvé oči vyhasnou a tvá 
duše se naplní steskem." 

Samuel spával ve svatostánku, kde byla uložena 
i schrána úmluvy, na doslech od Élího, aby mu mohl 
i v noci posloužit. Élího oči už totiž začaly pohasínat, 
takže neviděl. Jednou chlapce probudilo zvolání .Sa-
mueli". Vyskočil z lůžka a běžel k Élímu:. Tady jsem, volal 
jsi mě?" Eli mu řekl: .Nevolal jsem tě, lehni si zase." Sel 
si tedy lehnout. Ale zanedlouho slyší Samuel volání opa-
kovat. Samuel dosud neznal Hospodinův hlas, nepoznal, 
že to on ho volá. Zase běžel k Élímu a ten ho zase poslal 
spát. Když se volání opakovalo po třetí, pochopil tlí, že 
Samuele volá Hospodin. Řekl mu: ,Až znovu uslyšíš vo-
lání, nechoď za mnou, ale řekni: Mluv Hospodine, tvůj 
služebník slyší." 

Opravdu se ozvalo volání znovu a Samuel odpověděl, 
jak mu Élí řekl. Hospodin k němu promluvil: . Uvedu na 
Élího všechno, co jsem ohlásil jeho domu. Odsuzuji je j 

navěky pro nepravost, o které věděl. Jeho synové povo-
lávají na sebe zlořečení, on však proti nim nezakročil..." 

Samuel zůstal na lůžku až do jitra, bál se říci obsah 
svého vidění. Ale Élí si ho zavolal a zeptal se ho přímo, 
o čem s ním Hospodin, mluvil a ať nic nezatají. Samuel 
mu tedy vše pověděl. Élí na to jen řekl: .On je Hospodin. 
Ať učiní, co je dobré v jeho očích." 

Tak Samuel vyrůstal a Hospodin byl s ním. Nedopustil, 
aby některé z jeno slov padlo neslyšeno. Brzy celý Izrael 
poznal, že Samuel má od Hospodina prorocké pověření. 
Hospodin se mu i nadále dával vidět v Sílu. Zjevoval se 
mu svým slovem. 

Jak se splnda Hospodinova předzvěst a jak plnil Sa-
muel své prorocké poslání, si povíme příště. 

arcibiskup Simeon 



DUCHOVNÍ CTĚNÍ 

PAVEL FLORENSKIJ, SŮL ZEMĚ 
KAPITOLA ČTVRTÁ, 

jež seznamuje čtenáře s dárky, které báťuška Isidor dávat každému, s kým přicházel do styku 

Můžeme-li krajní stupeň zanícení pro konání 
dobra zcela přesně oznaěit jako vášeň, potom 
lze o otci Isidorovi říci, že měl svoji vášeň ob-

darovávat. Z báťuškovy cely nikdo neodešel bez 
dárku. A ani on bez daru nikoho nenavštívil, nikam 
nepřišel s prázdnýma rukama. Vždy něco přinesl -
tady prosforku, tam olej od Matky Boží, lístek s mod-
litbou anebo ikonu. Dokonce ani když byl na ná-
vštěvě, neopouštěla je j starost o pohoštění. Přišel 
například k veledůstojnému biskupovi (či k někomu 
j inému) a hned odevzdal darem ocásek ředkvičky, 
mražené jablko, sklenku zavařeniny, perník nebo něco 
jiného. 

Když dával dárky, nemyslel na je j ich užitek, ale vy-
jadřoval j imi svou lásku, a proto se netrápil nepatr-
ností daru; v létě někdy přinesl okurku z vlastního 
záhonku anebo na lopuchovém listu deset patnáct 
malin z vlastní úrody a s radostí nabízel. 

I tehdy, když někoho osobně neznal, snažil se po-
slat mu znak lásky - nějaký dáreček. Někdy js i 
k němu přišel, něco ti daroval a hned t i dal úkol: 
„A tady je ještě jeden perník, dej ho Sergejovi. A tady 
je ještě jedna prosforka, dej ji tomu a tomu." 

Jednou, po letních měsících odloučení, přišel 
k němu kdosi z Posadu. Starec se potěšil: .Přece js i 
přišel. Jak dlouho už pro tebe nechávám na keři dvě 
maliny." A skutečně - na malinovém keři, ačkoli byl 
už podzim, ještě stále visely dvě maliny. Starec j e od-
trhl, položil na list nějaké byliny a s láskou nabídl. 
Hned si také vzpomněl, že j e třeba poslat dávno vy-
hlédnutou ředkev veledůstojnému biskupovi J. Vyšel 
ven vytrhnout j i ze země. Návštěvník mu nabízel 
pomoc, vždyť starý abba už sotva chodil a teď marně 
škubá listy ředkvičky. Ale abba odmítl : „Když jde 
o dar, musím to udělat sám." A škubal a trhal ty listy 
tak dlouho, až j e odtrhl. V rozpacích zůstal nad řed-
kvičkou. Po chvíli ho něco napadlo. Odběhne pro nůž 
a džbán s vodou, začne lít vodu okolo ředkve, aby 
zvlhčil půdu, potom ii nožem okope, vytáhne a ví-
tězně oaejde omýt do kádě. Umyl ji, zabalil do čistého 
papíru a podá pro biskupa se slovy: ,Ať si pochutná! 

Je výtečná." A biskup, když ředkev dostal, políbil j i 
a odložil na čestné místo. 

Otec Isidor obdarovával všechny, kdo ho přišli na-
vštívit, mimořádně rád. Zjevně prožíval muka, dokud 
nepřišel na to, co svému hostu podarovat. Prohrabe 
celý svůj majetek a j e nespokojen, dokud nenajde něco 
vhodného k darování. A tak to bylo nejen s laiky nebo 
duchovními, kteří žili mimo skit, ale i se skitskými 
bratry. 

.Nosíval j sem mu večeři," vypráví jeden novic, 
,a pokaždé mi dal tři bonbóny: ,Tady to máš pro ra-
dost. Vždyť jsi mi přinesl večeři, namáhal ses.' Jistě 
to koupil a mě mrzelo vzít si to od něj." 

Podobných příběhů j e mnoho, vždyť koho by otec 
Isidor nepotěšil, a když potěšit, j ak nedat dárek? Vý-
jimečně, když nic nenašel, byl ochoten darovat i to, 
co sám velmi potřeboval, jen aby něco daroval. Krátce 
před smrtí rozdělil celý svůj majetek. Ale o tom bude 
řeč dále. 

Pokračování příště 



CÍRKEV A SPOLEČNOST 
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KRESTANSKA PEDAGOGIKA NA POZADÍ 
DÍLA SV. JANA ZLATOÚSTÉHO l i . ČÁST/ 
Dříve než bude poukázáno na myšlenky velkého pedagoga pravoslavné církve sv.Jana Zlatoústého, je 
nutno nastínit celkovou situaci dnešní doby, která je spojena se školstvím a náboženskou výchovou 
v naší zemi. Vykonávat pedagogickou činnost není a nikdy nebylo jednoduchou záležitostí. Být peda-
gogem neznamená být ponhým zaměstnancem, ale jedná se o výjimečnou činnost. 

Pedagogika se snaží o uplat-
nění nových poznatků a nej-
lepšího způsoDu týkajícího se 

výuky a výchovy žáků. Vývoj a vý-
zkum j e velice důležitá oblast 
v pedagogice, avšak t a t o „revo-
luce", kterou pedagogická oblast 
prochází, občas může vyvolávat 
aojem, že člověk j e absolutním 
tvůrcem své budoucnosti a svého 
života. Lidská svoboda j e zaměňo-
vána s lidskou suverenitou, 
a v pedagogických přístupech 
i v životě se tak ztrácí hodnoty, 
jako j e úcta, pokora, láska, a člo-
věk bývá někdy zkoumán natolik 
podrobně, že j e opomíjena j eho 
přirozenost. Samozřejmě, že pod-
pora pokroku a vědeckého vý-
zkumu v pedagogice j e 
neodmyslitelná, avšak pohled na 
člověka z duchovní stránky je právě to, co v naší zemi 
chybí. Zvykli jsme si pohlížet na člověka, na výchovu 
a na děti, které vychováváme, jako na tvory, kterým 
j e potřeba dát určité vzdělání a takový základ do ži-
vota, aby byli co nejúspěšnější a aby se dokázali pro-
sadit v životě, j ak j en nejlépe dovedou. Do výchovy je 
vkládána energie a snaha, aby byla co nejefektivnější, 
přičemž se stává, že j e vytvářen obrovský nátlak na 
vychovávaného jedince, ale zároveň i na pedagoga či 
vychovatele. Nejen pro děti může být škola velkým 
stresem, ale také učitelé mohou dospět do syndromu 
vyhoření a nabýt pocitu, že veškerá je j ich práce j e 
bezvýsledná a beze smyslu. Důvodů může být velmi 
mnoho, přemírou informací a povinností počínaje 
a rodinnými či finančními problémy konče. 

Jedním z hlavních problémů českého školství j e cel-

ková neznalost a neinformova-
nost o duchovních hodnotách, 
které mohou být dnešnímu člo-
věku, žijícímu v hektickém světě 
naplněném materialismem a prag-
matismem, velkou pomocí. Bohu-
žel i duchovní hodnoty a zále-
žitosti se v dnešní době stávají ko-
merčními a zneužívá se neznalosti 
našeho národa v té to oblasti. 
Vzniká řada sekt a náboženských 
hnutí, jejichž cílem není nic j iného 
než vlastní prospěch. Dokáží 
dobře manipulovat s lidmi, kteří 
kvůli nedostatečné náboženské 
výchově ve školách i v rodi-
nách nedokáží argumentovat 
a bránit se. 

Cílem dobré křesťanské výchovy 
je vést dítě duchovním životem 
tak, aby si dokázalo vážit samo 

sebe a uvědomilo si hodnotu vlastního života. Většina 
problémů mladých lidí totiž vychází zejména z nedos-
tatku sebedůvěry a víry v sama sebe. Upozorňují na 
sebe, protože mají pocit, že nikdo nevěnuje pozornost 
jejich osobě, nikdo je nemá rád a sami se cítí nedoce-
něni. Dalším z cílů křesťanské výchovy je duchovně 
očišťovat člověka a učit je j orientovat se ve zmatku 
vlastních emocí a vášní a zároveň se j im bránit 
a umět s nimi zacházet. Z křesťanského hlediska j e 
člověk Božím obrazem a jeden z nejdůležitějších cír-
kevních učitelů sv. Jan Zlatoústý tvrdí, že .výchova se 
dá přirovnat k práci sochaře, který tvaruje sochy 
podle své fantazie tak, jak nejlépe dokáže." Neznalost 
duchovních záležitostí nazývá „duchovním hladem, 
který j e mnohem horší než hlad fyzický, vznikající 
z nedostatku potravy." 



CÍRKEV A SPOLEČNOST 

Pokud má mladý člověk jasno sám v sobě a j e 
pevně duchovně ukotven, dokáže pochopit hodnotu 
a smysl lidského bytí. jedná se o člověka svobodného, 
který si umí poradit s vlastními emocemi a dokáže 
odolávat nástrahám dnešního života. Křesťanská vý-
chova nepotlačuje city a emoce mladého člověka, ale 
snaží se o to, aby nalezl svou životní cestu a dokázal 
se vypořádat se svými náladami a stavy a rozeznal 
skutečný problém od problému uměle vytvořeného, 
popř. vzniklého nesprávnou životosprávou či životním 
stylem. Mladý člověk by měl nalézt sám sebe a na 
svět nepohlížet egocentricky a prospěchářsky, ale měl 
by pochopit hlubší smysl lidského života a své exis-
tence vůbec. Křesťanská výchova neučí člověka žít 
bezproblémově a taky neukazuje recept na .dokonalý 
život", jaký můžeme nalézt v záplavě literatury New 
Age. Spíše učí člověka přijmout problémové situace 
a získat sílu k jej ich řešení, protože problémové si-
tuace jsou součástí lidského života a většinou není 
možné se j im vyhnout. 

lan Zlatoústý popisuje člověka jako .vrchol Božího 
stvoření a nic nelze považovat za stvoření vzácnější 
nebo smysluplnější. Z celého Božího stvoření má nej-
vyšší hodnotu právě člověk, a proto byla lidská bytost 
stvořena jako poslední. Pro člověka byla vytvořena 
Bohem země, nebe, slunce, měsíc, hvězdy, vítr, moře, 
oheň, voda, život, zdraví, potrava a oděv, pohyby Mě-
síce, změny ročních období a směru větru, den a noc, 
člověku patří úroda, květy a množství zvířat. Kvůli 
člověku byli vyvoleni apoštolově, proroci, andělé. Pro 
něj se stal jediný Boží Syn člověkem, byl ukřižován 
a vstal z mrtvých. Pro člověka existuje svatý oltář, 
Kristovo tělo a j eho krev, taj ina křtu, očištění nříchů, 
spravedlnost, služba Bohu a vykoupení. Pro něj se 
děly po vzkříšení velké zázraky. Jemu byl darován 
zákon, nařízení a ráj, kvůli němu vznikla potopa. Pro 
člověka je to obrovská pocta, že může být veden k do-
konalosti za pomoci Boží milosti. Ale také budoucí 
soud a věčná blaženost, kterou člověk okusí po životě 
na zemi, j sou důkazem mimořádné cti, která j e člo-
věku dána." 

V pedagogice se v dnešní době mnoho hovoří 
o svobodě dítěte ve výchově. Staré metody, kdy učitel 
byl pouze zprostředkovatelem informací a žák byl pa-
sivním posluchačem, jsou pryč a j e snaha o aktivní 
zapojování žáka do výuky a jeno svobodný projev. Ko-
munikace žáka a učitele by měla být přirozená a bez 
nadřazeného chování učitele, ale zároveň není pochyb 

o nutnosti zachování kázně a morálky. Z pohledu pra-
voslavné teologie má svoboda rozhodující význam pro 
život člověka, protože jedině je j í uplatnění má per-
spektivu v lidském rozhodování. Aby byla výchova 
skutečně účinná a svoboda dítěte zachována, j e po-
třeba brát ohled na lidskou přirozenost, za kterou j e 
považován Božský základ člověka. Člověk j e stvořen 
Bohem, j e Božím obrazem a každý z nás přirozeně 
Boha vnímá. Tento obraz může být více či méně za-
střený, ale každý člověk se v určité fázi života ocitne 
v situaci, kdy si přítomnost Boha uvědomuje, popří-
padě po j eho přítomnosti touží. Jan Zlatoústý tvrdí, 
že „svoboda j e do člověka „vsazena" a samotný člověk 
je pánem své vůle. Zlo pro něj není přirozené a člověk 
je odměněn svobodnou vůlí. Neexistuje žádné zlo, 
Které by nebylo doprovázeno nečistým svědomím. 

Vlastní svobodnou volbou se stáváme zralými a vzác-
nými lidmi. Bohem jsme stvořeni jako lidé svobodné 
vůle a na člověku je volba, zda upřednostní ctnostný 
život, nebo zda půjde ve stopách zla." 

Pedagogika a teologie se dokáží vzájemně doplňo-
vat. Mají mnoho společného. Je zarážející, jak aktuální 
mohou být názory církevního otce sv. Jana Zlatoús-
tého ve vztahu k moderní pedagogice. Žil na přelomu 
4. a 5. století v Byzanci a jeho pohled na člověka j e 
příkladem pro dnešní svět. Co j e však skutečným dů-
vodem nadčasovosti jeho myšlenek? Je to jeho genia-
lita nebo snad přítomnost Ducha svatého v jeho práci, 
životě a díle? Důvodů může být nespočetně a nemá 
velký smysl se j imi příliš zabývat. Je lepší se ponořit 
do těchto myšlenek a vnímat j e celou lidskou Bytostí, 
protože jsou sepsány a vytvořeny pro nás i pro naše 
budoucí pokolení, která v nich budou nacházet 
pravdu, lásku a svobodu. 

(pokračování příště) Radka Kasperíiková 


